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Štarnovské 
    Zrcadlo

Vážení občané,

v posledním   vydání  štarnovského  zrcadla  v r.  2020  jsme  se  celkem
podrobně zabývali situací vzniklou působením nemoci COVID, která silně
zasáhla všechny obyvatele, včetně naší obce.



Čas  ukázal,  že  virus  je  nebezpečný,  zákeřný  a  nevyzpytatelný.  Různé
informace se na nás valí ze všech stran a je pro každého z  nás složité se
v tom fundovaně orientovat. Jsme limitováni na všech úrovních života a je
zřejmé, že bude ještě nějakou dobu trvat, než se podaří situaci stabilizovat.
Jak  dlouho,  to  nedokáží  odhadnout  žádní  odborníci  či  epidemiologové.
Osobně věřím, že jak se lidstvo vyrovnalo s mnohými epidemiemi, tak i
tuto nemoc se podaří časem překonat . Přeji všem, abychom byli zdrávi a
nepodléhali špatným náladám či pesimismu. Jsou před námi ty nejkrásnější
svátky roku, užijte si je v radosti, pohodě a s pokorou.

Stanislav Nykl, starosta

Investiční akce v obce
Tak jako v předešlých číslech časopisu se zmíním o důležitých investičních
akcí, které nás čekají,  které se připravují , nebo které právě probíhají.

Splašková kanalizace „Nádražní“

V této souvislosti chci opakovaně upozornit na nutnost oddělit splaškové
vody  od  dešťových  vod,  tedy  do  nově  vybudované  kanalizace  smí  být
napojeny pouze splaškové vody. 

Dimenze nové kanalizace je pouze na splaškové vody.

Žádáme všechny občany celé obce, aby do kanalizace nevhazovali materiál,
který  poškozuje  a  ničí  čerpadla,  nehledě  na  nepříjemnou  práci  s tím
spojenou! Jedná se především o vlhčené ubrousky, vložky, oleje a podobný
materiál.

Do  konce  roku  2021  budou  všem  občanům  napojeným  na  kanalizaci
předloženy smlouvy o napojení k podpisu.

Vodovod

V současnosti probíhá napojování dalších obyvatel na vodovodní řád, resp.
montáž vodoměrů společností SITKA s.r.o.



Do konce roku 2021 budou občanům předloženy smlouvy o dodávkách
vody na základě skutečného odběru.  

Pro  informaci  uvádím,  že  společnost  SITKA  intenzivně  pracuje  na
vodovodním přivaděči Aleš, jehož součástí je také napojení vodovodního
řádu do Štarnova.

Optická síť

Postupně dochází k napojování obyvatel, do konce roku dojde k opravám
přerušeného  vedení,  které  provedou  v rámci  reklamace  firmy,  které  zde
pracovaly.

Oprava komunikace (silnice III. tř.) – tzv. „Průtah obce“

Do  konce  roku  2021  bude  podána  žádost  na  stavební  povolení  na
splaškovou  kanalizaci,  kterou  bude  provádět  obce  a  jejíž  výstavba  je
podmínkou k realizaci celého projektu.

Rekonstrukce v budově Obecního úřadu 

Byla dokončena rekonstrukce kuchyně, nové kanceláře a umístění centrály
pro optickou síť.

Venkovní učebna u Základní školy

V letošním  roce  se  úspěšně  dokončila  výstavba  této  venkovní  učebny
s pomocí dotace z MAS Šternbersko, za což je třeba Místní akční skupině
pod vedením Mgr. Ondry Večeře moc poděkovat. Učebna bude od jara do
podzimu sloužit pro výuku žáků a zvláště v dnešní době bude jistě často a
smysluplně využívána. 

Stanislav Nykl, starosta



Základní škola.
Co mi udělalo radost.

Dne 3.11. přišlo s paní učitelkou do základní školy 12 z celkového počtu 13
předškoláků  (třináctý  byl  nemocný)   z mateřské  školy.  Cílem  bylo
„podrobné  prozkoumání“  základní  školy,  všech  jejích  prostor  a  také  se
„něco“ naučit.“ Předškoláci si prošli veškeré prostory školy, včetně nové
venkovní učebny. Hlavní část setkání proběhla ve třídě žáků 1. a 2. ročníku.
Velmi jsem ocenil, jak se žáci 1. a 2. ročníku dětem z MŠ věnovali a jak
jim pomáhali ve všem, co jsme společně dělali. A co jsme dělali? Děti z MŠ
se naučily zpívat  novou veselou písničku o zvířátkách,  naučily se  nový
tanec, zkusily si, jak se píše na interaktivní tabuli. Nemohla chybět pohádka
a  také  si  předškoláci  zkusili  práci  na  počítačích.  A co  na  nich  dělali?
Vyhledávali  písmenka,  hledali  červíky  v ovoci…   Z nadšených  tváří
předškoláků  jsem  usoudil,   že  se  jim  ve  škole  velmi  líbilo.  (více  ve
fotogalerii skola.starnov.cz)

Co mě zklamalo.

Na   9.11.  jsem  pozval  rodiče  předškoláků  na  setkání  s ředitelem  školy
spojenou s  prohlídku školy. Každý z rodičů dostal v MŠ osobní pozvánku
s programem, co všechno jim chci říci a ukázat. Jeden rodič se omluvil…
Z ostatních rodičů nepřišel žádný…

A o co vlastně šlo?
1. Chtěl  jsem  jim  ukázat  veškeré  prostory  školy  včetně  venkovní

učebny,  tříd,  učebnu  výtvarné  výchovy,  školní  družinu,  jídelnu,
sociální zařízení, vybavení školy a všeho ostatního…

2. Chtěl  jsem jim vysvětlit,  jak se  učí  na malotřídní  škole,  jaké je
složení pedagogického sboru, jak a proč jsou spojeny třídy…

3. Chtěl jsem jim třeba říct, že jejich dítě může od 1. až do 4. ročníku
pobývat ve škole 10 (deset!) hodin denně  (od půl sedmé ráno do
půl páté odpoledne...).  Že provoz školní družiny začíná ráno v 6:30
hodin, končí o půl páté odpoledne  a stojí 100 (sto) Kč měsíčně

4. Co všechno ve škole děláme. Jaké jsou akce školy…
5. Že mohou děti chodit do kroužku flétny a do kroužku sportovních

her. Oba tyto kroužky jsou zdarma…



6. Co  všechno  ve  škole  máme,  jaké  je  vybavení  školy.  Že  máme
v obou třídách interaktivní  tabule,  že máme k dispozici  počítače,
tablety a plno dalších zajímavých pomůcek.

7. Chtěl jsem jim ukázat veškeré učebnice a knihy, které používáme
při výuce (mimo jiné – veškeré stránky učebnic mohu zobrazit na
interaktivní  tabuli  a  mohu do nich psát  a  vysvětlovat  dětem,  co
mají dělat)…

8. Mohli se také dozvědět, že do doby, než nás začal trápit COVID-
19,  nemuseli  rodiče  ve  škole  platit  téměř  nic.  Učebnice,  sešity,
divadla,  jednodenní  výlety  se  neplatily.  Vše  bylo  zdarma.  A to
proto,  že  se  rodiče domluvili  (a  toho si  velmi  cením!) a  udělali
dětský karneval a babský bál. Já osobně jsem mnoho z nich jsem
odehrál (a že je na co vzpomínat… viz. Králíci…) a na každém
plese i karnevale jsem se organizačně podílel. Z výtěžku karnevalu
a babského bálu (naposledy přes sto tisíc Kč!) se hradily veškeré
tyto akce…

9. Že  čerpáme  mnoho  peněz  z EU  :  Ovoce  do  škol…  Mléko  do
škol…  Venkovní  učebna…  Tablety  v MŠ  a  ZŠ…   Interaktivní
tabule  v ZŠ  a  MŠ…   Není  to  málo  peněz,  které  čerpáme  (jen
venkovní  učebna  stála  přes  2  miliony)  …  Velké  poděkování  si
zaslouží místní obec …

10. Že  by se hodila nová školka ( u hřiště), do které by mohlo chodit
daleko víc (přes 60 dětí) a že jsou potřeba poměrně zásadní opravy
vnitřních prostor ZŠ, (Již jsem o tom jednal, peníze z evropských
dotací   by  se  našly…  Musí  však  existovat   projekty  a  na  ně
navazující   stavební  povolení  …).  Ty  já  vypracovat  neumím  a
hlavně si je sám nemohu odsouhlasit…

Bohužel, nebyl zájem…

Co chystáme?

Jako již mnoho let se zásadním způsobem podílíme na tradiční místní akci
–  Štarnovské  mikulášské  hody.  Jak  již  zpíváním  koled  při  rozsvěcení
vánočního stromu, tak i výstavou výtvarných prací žáků dětí z mateřské i
základní  školy.  Hlavním  bodem  programu  vždy  bývala  besídka  žáků
základní školy. Vy, co jste na ni  chodili víte, že, i když měla škola vždy
„plus mínus“ kolem 30 dětí, besídku navštívilo vždy „plus mínus“ daleko
více, než sto diváků. Letos,  bohužel, díky COVID-19 opět ne… A to od
září  poctivě  nacvičujeme.  I  když  nejde  udělat  veřejné  vystoupení,



BESÍDKA BUDE!  Když už nás to stálo tolik úsilí a snahy,  nahrajeme
besídku na internetové stránky školy a každý z Vás, kdo bude mít zájem, se
na  ni,  koncem  prosince,  bude  moci  na  internetových  stránkách  školy
podívat,  popřípadě si  ji  stáhnou do počítače.  Věřím,  že  se  Vám i  takto
uskutečněná besídka bude líbit ( i Pokáč bude    ).
Přeji Vám všem hezký zbytek, roku, hodně zdraví a pohody ve všem, co
děláte.

S pozdravem Mgr. Jiří Husák, ředitel ZŠ a MŠ Štarnov 

Pohled na novou venkovní učebnu



Nový systém třídění a likvidace odpadu
Koncem loňského roku byla přijata nová odpadová legislativa. Ve Sbírce
zákonů  vyšel  nový  odpadový  zákon  č.  541/2020  Sb.,  novela  zákona  o
obalech č. 545/2020 Sb., zákon č. 542/2020 Sb. o výrobcích s ukončenou
životností a zákon č. 543/2020 Sb., změnový zákon. 

Nová  odpadová  legislativa  přinesla  řadu  zpřísnění  v odpadovém
hospodářství.  Přináší  výrazné omezení  skládkování  a  zvýšení  nákladů v
oblasti odpadového hospodářství pro obce a města, za situace, kdy výrazně
nezlepší  třídění  odpadů,  a  nesníží  tak  produkci  směsného  komunálního
odpadu. Obcí a občanů se nejvíce dotkne zvýšení poplatku za uložení tuny
směsného komunálního odpadu (dále jen SKO). Základní poplatek je pro
letošní  rok  nastaven  na  800,-  Kč  za  tunu  uloženého  SKO  na  skládku.
Poplatky se  budou každý rok navyšovat  až  na 1850,-  Kč za  tunu SKO
v roce 2029.

Od roku 2030 bude platit zákaz skládkování využitelného odpadu, a to pro
odpady, které je možné energeticky využít, biologicky rozložit a recyklovat.
Smyslem navyšování  cen  za  likvidaci  odpadů je  donutit  jejich  původce
(občany, podnikatele, veřejné instituce) odpad snížit, resp. snížit množství
komunálního odpadu a zvýšit podíl vytříděného odpadu (papír, plast, bio,
sklo,  kov,  oleje  atd.).  Tento  postup  je  tak  odrazem  tzv.  hierarchie
odpadového  hospodářství,  v  rámci  které  je  skládkování  až  posledním
možným způsobem nakládání s odpady.

Ačkoliv došlo nabytím účinnosti  nového zákona o odpadech k navýšení
poplatků  za  ukládání  odpadů  na  skládky,  obce  však  mají  za  splnění
zákonem stanovených předpokladů nárok na tzv. třídící slevu. Až do konce
roku 2029 (tj.  do doby, než začne platit  zákaz skládkování  využitelného
odpadu) tak mohou obce ukládat využitelný komunální odpad na skládku
za sníženou sazbu. Zákon nicméně stanoví maximální množství takového
odpadu, který lze za sníženou sazbu uložit na skládku.

Množství odpadu ukládaného na skládku se „slevou“ však nesmí překročit
množství  vypočtené  podle  přílohy  č.  12  Zákona  jako  násobek  počtu
obyvatel obce a údaje z příslušné tabulky.



rok 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029

množství*

[kg]
200 190 180 170 160 150 140 130 120

* Množství odpadu na 1 obyvatele v kg

Budoucnost odpadového hospodářství v regionu
Dne 22.  června 2021 byl  v Domašově u Šternberka založen dobrovolný
svazek  obcí  (DSO)  našeho  regionu  s názvem  „Odpadové  hospodářství
svazku  obcí“  za  účelem  zajištění  společné  likvidace  odpadů  vzniklých
v obcích.  Tomuto  aktu  předcházelo  schválení  založení  tohoto  svazku,
schválení  zakládací  smlouvy  a  stanov  v zastupitelstvech  všech
zakládajících  obcí.  Cílem  svazku  bylo  založení  společnosti  s ručením
omezeným, která bude zajišťovat pro zúčastněné obce v budoucnu svoz a
likvidaci  odpadů.  Tato  společnost  bude  řízena  a  dozorována  zvolenými
zástupci obcí, cílem bude transparentní a hospodárné nakládání s odpady
tak, aby byly v maximální míře plněny požadavky a povinnosti  plynoucí
z nového zákona o odpadech.  Při  rozhodování  o  založení  spolku obcí  a
společného postupu obcí při likvidaci odpadů se vycházelo z dobré praxe
obcí na jižní Moravě a také v sousedním Rakousku.

V současné  době  probíhají  v DSO  i  již  založené  společnosti  Odpadové
hospodářství  svazku obcí  Šternbersko (OHSO) s.r.o. přípravné práce pro
vlastní činnost (nalezení koncových zařízení, překládacích míst pro odpad,
výběrová  řízení  na  svozovou  techniku  a  zaměstnance.  Rok  2022  bude
přechodný, kdy bude zaveden nový systém třídění a evidence.

Každá  změna  přináší  problémy.  Lze  je  očekávat  i  v tomto  případě.
Předpokládáme  v příštím  roce  přechodné  období,  ve kterém  se  vzniklé
problémy vyřeší a systém bude fungovat i v naší obci. Pokud se vše dobře
rozběhne,  udržíme ve  Štarnově  náklady  na  odpady na  rozumné úrovni,
budeme lépe třídit a přiblížíme se současným trendům snižování produkce
odpadů.  Na  státu  je  nezbytný  krok  –  posílení  a  budování  recyklačních
kapacit.

Alena Juřínková, Pavel Roubínek



Navýšení daně z nemovitých věcí
Obec  může  obecně  závaznou  vyhláškou  pro  všechny  nemovité  věci  na
území celé obce nebo pro všechny nemovité věci na území jednotlivé části
obce stanovit jeden místní koeficient ve výši v rozmezí 1,1 až 5, přičemž
koeficient musí být stanoven s přesností na jedno desetinné místo (dle § 12
zákona o dani z nemovitých věcí).

Výnos daně z nemovitých věcí je výlučným příjmem obce, tzn. že peníze
zaplacené poplatníkem jsou v plné výši příjmem dané obce, na rozdíl od
sdílených daní - DPH, daně z příjmů (fyzických a právnických osob).

Zastupitelstvo  obce  Štarnov  schválilo  pro  rok  2021  navýšení  místního
koeficientu z 1,0 na 2,7. K tomuto kroku jsme se rozhodli proto, že nás v
následujících letech čekají finančně náročné investice a tímto způsobem se
podaří obecní rozpočet navýšit o cca 523 tis. Kč - viz tabulka

Z tabulky  vyplývá,  že  změna  místního  koeficientu  se  nebude  týkat
pozemků,  které  jsou  v katastru  nemovitostí  vedeny  jako  pozemky  orné
půdy, chmelnic, vinic, zahrad, ovocných sadů a trvalých travních porostů. 



Poplatníci,  kterým  se  kvůli  rozhodnutí  Obce  změní  výše  daně,  nemusí
podávat nové přiznání k dani z nemovitých věcí. Výši vyměřené daně se
dozví  od  finančního  úřadu,  který  jim  během  května  zašle  daňovou
složenku. 

Věřím, že Vy, občané Štarnova, přijmete s pochopením naléhavost tohoto
kroku, ke kterému jsme přikročili poprvé od zavedení daně z nemovitých
věcí  a  my  se  budeme  snažit  tento  zdroj  využít  tak,  aby  se  zlepšily
podmínky života v obci.

Alena Juřínková, místostarostka

Food festival - Plán B

Když jsem byla požádána, abych sepsala nějaký článek k Food festivalu ve
Štarnově pro rok 2020 nebo 2021, tak to bohužel není o čem psát.  Tato
kulturní akce stejně jako skoro všechny ostatní byla zrušena. Tak jsem se
snažila  vymyslet  nějakou vhodnou alternativu a snad někoho inspiruji  k
výletu po blízkém okolí.

Během posledního roku, kdy se pořádně nedalo nikam jezdit  a moc kde
posedět (hlavně v zimě) jsem objevila kouzlo veřejných ohnišť, která jsou
různě po okolí. Stačí si zabalit vše potřebné do baťůžku – dřevo, sirky a
hlavně nějaký super špekáček na opečení s chlebem. Obout pohorky nebo
vytáhnout  kolo  a  vydat  se  v  podstatě  jakýmkoliv  směrem ze  Štarnova.
Vhodný klacek na opékání se vždy našel přímo až na místě.

Při rozdělávání a hlavně uhašování ohniště je vždy třeba dbát bezpečnosti a
dodržovat veškerá pravidla. Ale častokrát se u ohniště střídalo spousta lidí,
tak o to to bylo lehčí a nebyl problém s dohašováním. Nevyhaslý oheň se
nikdy nesmí nechat bez dozoru a vždy je potřeba vše 100 % uhasit.

Tak teď už jen sepsat tipy, kde si v okolí můžeme upéct špekáčky:

Přírodní koupaliště Poděbrady – ohniště se nachází v blízkosti restaurace
Terasa (otevřeno celoročně) – vody na uhašení je dost pár desítek metrů od
ohniště



Přírodní koupaliště Dolní Žleb – ohniště je v zadní části koupaliště – vody
na uhašení je dost pár metrů od ohniště

Skalní útvar Bradlo – ohniště je přímo pod vyhlídkou u Čerta – vše je nutné
si donést a zvážit vhodnost rozdělání ohně – v okolí není žádný vodní zdroj

Těšíkovská  kyselka  –  ohniště  je  přímo u parkoviště  –  vodu na uhašení
najdete v potoce

Zřícenina  hradu  Rabštejn  –  ohniště  je  přímo  u  Horské  chaty  Rabštejn
(otevřeno celoročně) – přímo u chaty je studánka

Rozhledna Velké Roudno (Slezská Harta) – ohniště je přímo u rozhledny –
vše je nutné si donést a zvážit vhodnost rozdělání ohně – v okolí není žádný
vodní zdroj

Rozhledna Kosíř  – ohniště je přímo u rozhledny – občas bývá otevřený
kiosek – vše je nutné si donést a zvážit vhodnost rozdělání ohně – v okolí
není žádný vodní zdroj

Zřícenina klášteru Kartouzka (Dolany) – ohniště je přímo u zříceniny– vše
je nutné si donést a zvážit vhodnost rozdělání ohně – v okolí není žádný
vodní zdroj

     
Přírodní koupaliště Dolní Žleb – kochačka od ohníčku  

článek i foto Margita Veselská 



Vážení sportovní přátelé,

rok 2021 uplynul jako voda a nyní se již nezadržitelně blíží do svého finále.
Pevně věřím, že pro většinu z Vás byl i přes neustále opakující se scénář
spjatý s pandemií COVID – 19, přece jenom úspěšný. 

Pro nás fotbalisty rozhodně úspěšný byl, jelikož se po odehrané polovině
sezóny držíme na špici tabulky naší soutěže. Po vzoru dieselového motoru
jsme se  však rozjížděli  pomalu a  první  zápasy podzimní  části  rozhodně
nebyly ideální. Zbytečně jsme chybovali a ztráceli již téměř vyhraná utkání.
Následně jsme se dostali do pohody a vítězně zvládli osm utkání v řadě. Za
zmínku  pak  stojí  utkání  ve  Slavoníně,  kde  jsme  ustáli  soupeřův  tlak
v prvním  poločase  a  následně  zvítězili  v poměru  4:2.  Pravděpodobně
nejtěžší zápas jsme odehráli  doma proti  Jívové, kdy se nám podařilo ze
stavu 0:1 otočit v posledních minutách na konečných 2:1.

O sérii bez prohry jsme přišli až v posledním podzimním utkání v Mladči,
kde jsme nepředvedli  příliš  ideální  výkon,  dohrávali  v deseti  a  padli  po
penaltovém  rozstřelu  v poměru  3:2.  První  listopadový  víkend  nás  čeká
poslední utkání v podobě jarní předehrávky, kdy přivítáme Příkazy. V době
distribuce časopisu budete již pravděpodobně znát výsledek.

Kromě  sportovních  aktivit  se  nám  podařilo  zrealizovat  rekonstrukci
střídaček  a  sprch  v kabině  hostů.  Také  jsme  uspořádali  několik  brigád,
v rámci kterých proběhla údržba laviček a zeleně v areálu hřiště.  Zde je
nutné  podotknout,  že  z důvodu  nezájmu  většiny  hráčů  je  stále  těžší
jakoukoliv brigádu uskutečnit.

Na  závěr  mi  ještě  dovolte  poděkování,  které  je  směřováno  všem,  kteří
jakkoliv přiložili  ruku k dílu  a pomohli  tak štarnovskému fotbalu v jeho
fungování.  Jmenovitě  bych  pak  zmínil  pana  Jiřího  Kaletu,  Vratislava
Lenharta a v neposlední řadě Renatu Lukešovou a Tomáše Lukeše.

Poděkování pak patří samozřejmě i fanouškům, kteří se o naše výsledky
zajímají a jejichž podporu rozhodně vnímáme. 



Je nám velice líto, že nás jeden z největších nedávno opustil.

S přáním pevného zdraví do nového roku

David Kubenz

Zprávy od hasičů

Jednotka  dobrovolných hasičů

Jednotka dobrovolných hasičů byla podpořena dotací ze SZIF ve výši cca
109 tisíc z čehož byla 20%  účast  obce Štarnov.  Za to jsme nakoupili  1
zásahovou  přilbu,  1  zásahový  oblek,  9  párů  zásahových  pracovních
rukavic, 1 zásahovou proudnici, sada zásahových savic, žebřík a zásahové
svítilny.
Další  příspěvek  nám  poskytl  Olomoucký  kraj  ve  výši  cca  13  tisíc.  Z
příspěvek jsme nakoupili Záchranářský batoh ER-20/HZS/III 283/2009.



V roce 2021 jsme měli jednu mimořádnou událost. Tři členové absolvovali
školení V8. Pět členů jednotky absolvovalo školení na Plumlově PŘÍVAL
2021,  což  bylo  komplexní  školení  složek  IZS  a  Bezpečnostní  rady
Olomouckého  kraje.  Jednalo  o  předvedení  možností  zásobování
obyvatelstva vodou v případě krizových událostí.

Za jednotku dobrovolných hasičů Martin Stejskal.



Sbor dobrovolných hasičů Štarnov

v  roce  2021  se  naše  činnost  vlivem  onemocnění  Covid-19  smrskla  na
pouhou jednu akci za celý rok. I přesto, že v létě téměř půl roku nebyla
žádná větší opatření, tak všechny naše akce pořádáme v období zimy a jara.
Ať  už  to  byly  výroční  schůze,  ples,  sběr  železného  šrotu  anebo  naše
tradiční pálení čarodějnic, které má pravidelně termín 30. dubna, tak pořád
to  bylo  v době,  kdy  bohužel  bylo  pořádání  těchto  akcí  podmíněno
maximálním počtem účastníků.

Jediná akce, kterou jsme se rozhodli uspořádat, mimo pravidelný termín,
byl  sběr  železného  šrotu,  který  jsme  uspořádali  v červnu  a  tím  završili
veřejné  akce  za  tento  rok.  Co  jsme  promeškali  na  kultuře,  to  jsme
investovali do údržby naší hasičské techniky a výstroje. Tímto jsme i rok
2021 zakončili  celkově a doufáme, že příští  rok se již na našich akcích
setkáme.

Radek Lukeš starosta SDH Štarnov

Školení PŘÍVAL 2021



Adventní věnec

Milí čtenáři, 

zanedlouho  oslavíme  Vánoční  svátky,  svátky  rodinné  pohody,  míru  a
radosti. Vánoce jsou však i křesťanské svátky, svátky narození Božího Syna
Ježíše Krista. Údobí čtyř týdnů před Vánocemi se nazývá advent, adventní
čas, latinsky „adventus“- tj.  příchod. Toto období znamená pro křesťany
dobu radostného očekávání narození Spasitele, ale také i čas rozjímání a
dobročinnosti a předvánočních příprav. Dříve se dokonce nesměly v tomto
období  konat  ani  žádné  oslavy,  svatby,  či  hostiny.  Naši  předkové  žili
intenzivní prací od jara do podzimu a příchodem adventu pro ně započal
čas  odpočinku,  draní  peří,  pletení,  drhání,  tkaní  a  podobných  ručních
domácích prací, při kterých se scházela celá široká rodina. Zároveň je pro
křesťany první adventní neděle počátkem nového církevního roku.

K typickým symbolům adventu v našich domovech patří  adventní věnec.
Jedná se o novodobý zvyk, který pochází z 19. století. K nám se znovu ve
větší míře dostal až po listopadové revoluci z Německa a Rakouska. Stal se
tak nepostradatelnou součástí  předvánoční  výzdoby českých domácností.
Adventní  věnec může mít  spousty různých podob.  Od klasického věnce
z jehličí až po moderní varianty, které mají i jiné tvary a podoby. Kruh je
ale základní tvar adventního věnce a má svou symboliku a význam. Značí
Boží věčnost, jednotu, společenství a věčný život. Větvičky by měly být



z jehličnanů nebo cesmíny, což představuje život.  Používají  se také holé
slaměné věnce, které odhánějí zlé duchy a dostávají do domu i požehnání.
Rozsvěcení adventního věnce má své kořeny u starých germánských zvyků
i  u  prastaré  židovské  tradice.  Je  symbolikou  Kristova  kříže  a  má
představovat  jeho  požehnání  skrze  čtyři  svíce  do  čtyř  světových  stran.
Svíce bychom měli zapalovat vždy proti směru hodinových ručiček. 

Čtyři svíčky na adventním věnci znamenají čtyři týdny adventního období,
které  předchází  vánočním  svátkům.  První  zapálená  svíce se  jmenuje
Naděje, nebo také svíce proroků. Zapaluje se na železnou neděli a měla by
mít podle římskokatolického zvyku fialovou barvu, která znamená pokání.
Druhá zapálená svíce o bronzové neděli se jmenuje Mír neboli betlémská,
také  fialové  barvy.  Třetí  zapálená  svíce se  jmenuje  Přátelství,  neboli
pastýřská,  která  se  zapaluje  na  stříbrnou  neděli.  Ta  jediná  by  měla  mít
růžovou barvu, vyjadřující naději upřenou k narození Ježíše Krista. Čtvrtá
zapálená svíce na zlatou neděli se nazývá  Láska, neboli svíce andělská,
barvy  fialové.  Adventní  věnec  však  může  být  ve  svém středu  ozdoben
pátou bílou svící. Ta symbolizuje Pannu Marii nebo také Ježíše Krista,
jejich  čistotu  a  neposkvrněnost,  duchovní  čistotu  Vánoc.  Bílá  svíce
obklopena  čtyřmi  červenými  svíčkami  je  klasickým  uspořádáním
adventního věnce hlavně u protestanských církví ve Velké Británii.
Krásný adventní čas a pohodové Vánoce Vám všem přeje  

Naďa Kaňáková

Naše Žofka
Srnečka, jež se narodila v naší honitbě v roce 2019. Je jiná nežli ostatní.
Odlišuje  se  sněhově  bílou  barvou,  narodila  se  jako  albín.  Podstatou
albinismu je  vrozená  absence  enzymu tyrozinázy,  který  je  nezbytný při
tvorbě melaninu. U albínů tudíž nedochází k jeho tvorbě. Výsledkem je bílá
srst  a  červeně  zbarvené  oči  /  zbarvení  způsobuje  prosvítající   krev
v kapilárách/. Absence pigmentu v očích má za následek světloplachost a
problémy s viděním. Výskyt albínů v populacích je zhruba 1:20000.     I
přes tuto odlišnost se jí  u nás daří.  Letos se stala dvojnásobnou mámou
normálně zbarvených srnčat.  Navíc je jistě nejvíce medializovanou srnou,
což dokazují fotky a videa na internetu, stačí zadat odkaz -  srna albín.

Ať se Žofce daří. To jí přeje nejen Pavel Král



Z pera Vojtěcha Stejskala
Pro toto zrcadlo jsem opět vybral několik úryvků z „Doplňků k Dějinám
Štarnova“  Vojtěcha Stejskala. Tentokrát něco o Hanácích.

… než se Hanák rozkévá (Črta psychologická)

Říkává  se  o  Hanácích,  že  jsou těžkopádní,  že  to  dlouho trvá,  než  se  k
něčemu odhodlají, čili „než se rozkévó“. Kus pravdy na tom je, ale ne celá.
České vznětlivosti,  slovácké prudkosti,  valašské a  lašské říznosti  ovšem
nemají. Ale proč jsou hospodářsky i kulturně před nimi? (Čti Bezruče)

Zapomíná nebo nemyslí se na to, proč k činu potřebují nějakého času.

Když  francouzský  generál  Janin  byl  u  našich  legionářů  na  Sibiři,  byl
otázán, jaký je rozdíl mezi německým, francouzským a českým vojákem.
Bylo to právě u hanáckého pluku čís. 6.
Generál  řekl:  Když  německý  voják  dostane  rozkaz,  srazí  paty  a  řekne
„Befehl“  (rozkaz)  a  rozkaz  vykoná.  Když  francouzský  voják  dostane
rozkaz,  rozhlédne se  a  rozkaz vykoná.  Český,  v  tomto případě hanácký
voják, když dostane rozkaz, popotáhne si předem kalhoty, podívá se nalevo,
napravo a pak se zeptá: Proč?
Německý voják nemyslí  na nic,  za něho myslí  jeho velitel,  francouzský
přihlédne k situaci a hanácký otázkou Proč? Ukazuje, že při tom myslí. To
přemýšlení,  třebas  kratinké,  bývá povážováno za těžkopádnost.  Ale  pak,
když se rozkévá …
Ještě  těžkopádnější  než  Hanáci  jsou  Horáci  a  Podhoráci.  Z  části  snad
vlivem slabší výživy a těžší práce na horských polích. V Brně tvoří většinu
obyvatelstva. Nebrňák o nich říkává: „Než se Brňák rozkévá, to se rozkévá
Hanák už dvakrát“.

Starohanácký přípitek

Staří Hanáci, třebas byli povahy vážné, přece milovali veselí a nezamítali
dobrý vtip a žert. To zračí se i ve starodávném přípitku: „A tož na zdravi, ať
sme  tlosti!“.  Tělesná  tloušťka  byla  jim  obrazem  dobrých  časů.  Tento
přípitek shledal pisatel i ve Skašticích na Kroměřížsku. Povahou se Hanáci
ze střední Hané (z Olomoucka) od Hanáků z jižní Hané (z Kroměřížska)
mnoho nelišili. Jak se liší jazykově, viz úvaha „Štarnovská hanáčtina“.



Hanácká o Hanácich

Hanák má červeny gatě,
to se o něm vi,
on se može verovnať i generálovi.
Generáli jich nosijó,
dež parádo drživajó
a Hanáce pře své práce
jich oživajó.

Toto  a  mnohé  další  si  můžete  přečíst  v  digitalizovaných  doplňcích  k
dějinám Štarnova, které jsou k dispozici na webu obce Štarnov.

Z doplňků opsal Martin Stejskal

Vítání občánků 2021
Přestože se mnoho kulturních akcí letos nekonalo, jsme velice rádi, že jsme
mohli uspořádat vítání nových občánků narozených v tomto roce.



Slovo redakce

Vážení  spoluobčané,  jsem  rád,  že  jsem  Vám  mohl  představit  nové
Štarnovské  zrcadlo.  Předložili  jsme  Vám  jak  informace  od  obce,  tak  i
příspěvky ostatních  autorů.  Rád jsem si  přečetl,  co  vše  se  ve  Štarnově
udělalo. Do některého z příštích vydání bych rád přidal i to co nás čeká. A
to jak v nejbližší době tak i v dlouhodobém výhledu. Opět děkuji autorům
za  jejich  články.  Mezi  informace,  které  zde  chybí  patří  kalendář  svozu
odpadu, který v době vydání ještě není dopracován. Mrzí mě také, že zde
není plán kulturních akcí, jelikož nevíme, co se zakáže v příštím roce.
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